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KerékpározásKerékpározás

INTERSPORT FLAGSHIP STORE BUDAÖRS, Kinizsi út 5/a.

BÁRHOL 
BRINGÁZOL. 
VELED VAGYUNK.

• Akciós modellek 
• Szaktanácsadás
• Menetkész beállítás



Minden témáról bõvebben is olvashatnak a www.budaorsinaplo.hu  oldalon!  3   

Városháza Közélet Üzlet Életmód Gyerekek 16+ Kultúra Múltunk Paragrafus Sport

Met ró vas
Be ton acél-fel dol go zó  
és Ke res ke del mi Kft.

– Betonacél-értékesítés szál ban
– Betonacélvágás, haj lí tás
– Betonacélháló-értékesítés

1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.
Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932

Beton
– Betoneladás
– Betonszivattyúzás
– Betonszállítás
– Betontermékek
 (jár da lap, sze gély kő stb.)

2040 Bu da örs, Ná das u. 1.
Tel./fax: 06 (23) 430-420

Tel.: 06 (30) 9414-714

Kft.

DIAGNOSZTIKA KÖZPONT

GASZTROENTEROLÓGIAI
SZAKRENDELÉS
A POZITRON-DIAGNOSZTIKA KÖZPONTBAN!

1117 Budapest Hunyadi János út 9-11.

www.pet.hu

+36 1 505 8888

A parkolóhely 
kereséssel nem kell 
bajlódnia, ingyenes, 

zárt, őrzött parkolónk 
áll rendelkezésére.
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ÁPRILISBAN ESEDÉKES 
AZ ÓVODAI ÉS ISKOLAI
 BEIRATKOZÁS!

KÖZZÉTETTÉK  
A FELHÍVÁSOKAT  
AZ ÓVODAI ÉS AZ  

ÁLTALÁNOS ISKOLAI  
JELENTKEZÉSRE  

A 2023/2024-ES NEVELÉSI, 
ILLETVE TANÉVRE

Az óvodai jelentkezés 
időpontja: 

• 2023. április 24. 
hétfő 07:30-18:00

• 2023. április 25. 
kedd 07:30-18:00

Óvodába azt a gyer-
meket kell beíratni, aki a 
harmadik életévét 2023. 
augusztus 3. napjáig betölti.

Beiratkozni személyesen 
lehet. A gördülékeny lebo-
nyolítás érdekében kérem, 
hogy az óvodák honlapján 
található időpontfoglalási 
táblázatban 2023. április 17. 
napjától a gyermek nevének 
beírásával időpontot foglal-
ni szíveskedjenek!

A 2023/2024-es tanév 
első évfolyamára történő 
általános iskolai beiratko-
zás időpontja:

• 2023. április 20-án 
(csütörtökön)   
8 órától 18 óráig

• 2023. április 21-én 
(pénteken)  
8 órától 17 óráig

A beiratkozás során a 
szülőnek/gondviselőnek 
szükséges személyesen meg-
jelennie az intézményben. 

Az első évfolyamra tör-
ténő beiratkozáshoz szüksé-
ges dokumentumok:
- a gyermek nevére 

kiállított személyazo-
nosságot és a lakóhelyet 
igazoló hatósági igazol-
vány

- a szülő/törvényes kép-
viselő személyazonosító 
igazolványa

D Ö N TÖT T A T E S T Ü L E T

Nem adná át az önkormányzat 
a járóbeteg szakellátást az államnak 

Nem kívánja állami fenn-
tartásba adni az önkor-
mányzat hatáskörében 
működő járóbeteg szak-
ellátást – így döntött 
március 22-én a húszper-
ces rendkívüli képviselő-
testületi ülésen Budaörs 
vezetése. Továbbá eluta-
sította a sürgősségi 
ügyeleti ellátás állami 
fenntartásba vételét, a 
háziorvosok ügyeleti 
ellátásba bevonását is, 
Wittinghoff Tamás pol-
gármestert pedig felha-
talmazta, hogy a döntés-
ről tájékoztassa az 
egészségügyért felelős 
minisztert. Az előterjesz-
tést a három fideszes 
képviselő nem (!) szavaz-
ta meg, annak ellenére, 
hogy erről Budaörs az 
ülés előtt egyeztetett 
Törökbálint fideszes pol-
gármesterével.

 A szóban forgó napi-
rendről nem alakult ki 

vita, pedig az előterjesztést a 
polgármester nagy vonalak-
ban ismertette. „A médián ke-
resztül értesültünk arról, hogy 
az állam az önkormányzati 
hatáskörbe tartozó egészség-
ügyi szakellátást nyújtó intéz-
mények átvételére készül.”

Budaörs Város Önkor-
mányzata 2001. óta gazdasági 
társaság bevonásával gon-
doskodik a budaörsi lakosok 
járóbeteg szakellátásáról, va-
lamint a sürgősségi ügyeleti 
ellátásról. Az önkormányza-
tok által ellátott közszolgál-
tatások államosítása (oktatás, 
hulladékszállítás stb.) – eddi-

gi tapasztalataink alapján – a 
közszolgáltatások színvona-
lának csökkenését eredmé-
nyezték.

Ismert az egészségügy-
ben kialakult, problémákkal 
terhelt ellátási helyzet. Az 
orvosok, az asszisztencia, a 
források az ellátásszervezői 
feladatot végző kórházakhoz 
vezénylése a budaörsi lakosok 
egészségügyi ellátáshoz való 
hozzáférését jelentős mérték-
ben érintené, tovább nehezí-
tené és időben is meghosszab-
bítaná.

Mindezzel egyetért Elek 
Sándor, Törökbálint polgár-
mestere is s - mivel a budaörsi 
ügyelet látta el a törökbálinti 
lakosokat is -  levelet írt Dr. 
Takács Péternek, a Belügymi-
nisztérium egészségügyért fe-
lelős államtitkárnak az orvosi 
ügyeleti ellátás változatlanul 
hagyása érdekében azzal az 
indokkal, hogy „Az új ügyeleti 
rendszer nem fogja – vélemé-
nyem szerint – sem emelni az 
ellátás színvonalát, sem gyor-
sabbá nem fogja azt tenni.”

Valamint tájékoztatta a 
törökbálinti lakosok pana-
száról, miszerint már nem 
látják el őket az eddigi ügye-
leten, viszont azt sem tudták 
nekik megmondani, hogy 
akkor hova tartoznak. Erre 
szeretne megoldást kérni. 

Budaörs Város Önkor-
mányzat Képviselő-testülete 
tehát kinyilvánította, hogy 
nem ért egyet a budaörsi 
járóbeteg szakellátás, vala-
mint az sürgősségi ügyeleti 
ellátás államosításával, a há-
ziorvosok ügyeleti ellátásba 
bevonásával.

A témához kapcsolódóan 
a Települési Önkormányza-
tok Szövetségének elnöke 

levelet írt a polgármeste-
reknek, amelyben röviden 
összefoglalja, mit jelentene 
a változás és próbálja őket 
meggyőzni arról, hogy jó 
lesz az átalakítás és legyenek 
szívesek együttműködni.

A többi napirend tar-
talmát, a törökbálinti pol-
gármester teljes levelét, az 
előterjesztést és az elfoga-
dott határozatot, valamint a 
Települési Önkormányza-
tok Szövetségének elnöke 
által a polgármestereknek 
írt levelet elolvashatják 
honlapunkon ezen a lin-
ken: https://budaorsinaplo.
h u / p o l g a r m e s te r e k - a z -
egeszsegugyi-atszervezesek-
ellen/

Ha a fentiek után az a 
kérdés, hogy mi lesz Buda-
örsön: nem helyben fogják 
eldönteni. De mint koráb-
ban megírtuk: a budaörsi 
önkormányzat a szolgáltató 
által kért összeggel, ami 750 
000 Ft/hó támogatja az ügye-
let fenntartását. A támogatás 
ideje: 2023. január 01 – 2023. 
december 31. napja közötti 
időszak.

1. A rendkívüli ülés 
további döntései szociális 
kérdéseket érintettek, így az 
Esély Szociális Társulás Szoci-
ális és Gyermekjóléti Központ 
szolgáltatása továbbra is té-
rítési díjmentes a szociálisan 
rászorulók részére, illetve két 
önkormányzati ingatlan bér-
lőjének kérelmét fogadták el 
arról, hogy tekintsenek el a 
bérleti díj inflációkövető eme-
lésétől a 2022. évi áremelke-
dések és az energiaárak rend-
kívül magas mértékére való 
tekintettel.

Az állami fenntartásba ke-
rült iskolák számára továbbra 
is biztosítja az önkormányzat 
a szakmai sajátosságok meg-
őrzéséhez szükséges progra-
mok, intézményi többletszol-
gáltatások, tárgyi eszközök 
költségeit. Erre közel 50 millió 
forintot különítettek el a költ-
ségvetésben.

A testületi ülést követően 
került sor a közmeghallgatás-
ra, mely bő két órán át tartott.

Először Wittinghoff Ta-
más beszámolt az előző köz-
meghallgatás óta eltelt négy 
hónap legfontosabb történé-
seiről. Így a költségvetés elfo-
gadásáról. A sok kisadózótól 
5 milliárd forint az éves terve-
zett bevétel, a nagyadózóktól 
7,5 milliárd. A kiadásoknál 
hangsúlyozta, hogy az állami 
elvonások növekedése és az 
infláció, a gazdasági válság 
miatt óvatosan terveztek és 
terveznek. Ennek köszönhe-
tően mintegy 6,2-6,3 milliárd 
forintot tudnak összességében 
beruházásokra csoportosí-
tani, ami jelentős, amellett, 
hogy a település működtetése 
is zavartalan. Említést tett a 
Budaörs Közösségről, a gaz-
dálkodó és a civil szervezetek 
bevonásáról a települési fel-
adatok megoldásába. Beszélt 
a város által nyújtott szociá-
lis ellátásról. Kiemelte, hogy 
mind a város, mind az önkor-
mányzat elnyerte a „Családba-
rát” címet.

Az első felszólaló Tóth 
Anna volt, aki az Illyés uszo-

dájának a bezárását sérel-
mezte, hangsúlyozva, hogy 
tisztában van vele, ez nem 
az önkormányzaton mú-
lik, hanem a tankerületen. 
A válaszból kiderült, hogy 
legrosszabb esetben a városi 
uszodában biztosítanak az 
eddig az Illyésbe járó gyere-
keknek is helyet.

A korábbi közmeghall-
gatások központi témájához 
18.24-kor sikerült elérni, ami-
kor Pusztainé Jakab Róza 
kért szót. Lényegében meg-
ismételve a korábbi üléseken 
is elmondottakat, miszerint 
a víziközmű társulat és az 
önkormányzat közötti jogi 
vitában nincs igaza az önkor-
mányzatnak.

Dr. Bocsi István szerint 
Frankhegy ügye azért nem 
halad előre, mert akikkel 
korábban az önkormányzat 
megállapodott, még 2017-
ben, azokat a lakóközösség 
visszahívta és a korábbi szán-
déknyilatkozatukat is megvál-
toztatták. Azóta nincs érdemi 
párbeszéd a lakók részéről. 
Az önkormányzat a hivatko-
zott dokumentumokat sem 
kapta meg. Pert indítottak, 
amiket a víziközmű elvesztett 
első és másodfokon is, egy 
másikat elutasított a bíróság, 
mert nem volt meglapozott. 
Az önkormányzat támadása a 
jegyző szerint elvitte a társulás 
energiájának a 97 százalékát, 
amit inkább arra kellett volna 
fordítaniuk, hogy legyen víz 
és csatorna, de ezért semmit 
nem léptek.

Wittinghoff Tamás szerint: 
„Tartalmilag helyén való volt, 
ahogy ezt jegyző úr elmondta, 
de nem így kellene beszélnünk 
egymással” – jegyezte meg. 
„Üljünk le egyeztetni és men-
jünk egy normális irányba. 
Ahogy annak a szerződésnek a 
megírásakor, amit megváltoz-
tattak.”

A közmeghAllgAtásról részletesebben 

online olvAshAtnAk: 

https://budaorsinaplo.hu/

kozmeghallgatas-szoba-kerult-a-

lakoovezeten-kivuli-vizszallitas-

es-persze-frankhegy/

Alacsony, kiszámítható rezsiköltségek. 
Használjon klímát télen és nyáron is!

Klíma Szaküzlet
Érd, Balatoni út 72.

www.klimaszakuzletem.hu
06 70 532 9655

Keresse a Fisher és Fujitsu gépeinket 
partnereinknél!
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Ki haragszik a fákra?
Az egyik közösségi 
média Budaörsiek cso-
portjában gyakran posz-
tolnak az itt élők olyan 
kivágott fákról, amelye-
ket az általános közvé-
lemény szerint nem kel-
lett volna kivágni, mert 
látszólag semmi bajuk 
nem volt. Ezt a jelensé-
get próbáljuk megvilá-
gítani az önkormányzat, 
mint a kivágást elrende-
lő szemszögéből, ugyan-
akkor érdeklődtünk a 
város faültetési projekt-
jeiről is. Aki ezekre a 
kérdésekre legjobban 
ismeri a választ, 
Budaörs főkertésze, 
Nagy Tamás Richárdné. 
Beszélgetésünk fő 
témája tehát az volt, 
hogyan fogy, illetve 
hogyan gyarapszik 
Budaörs faállománya? 

 Mindenekelőtt tisztá-
zandó, hogy Budaörs 

egy nagy város, mindenféle 
ember él itt (vagy építtet ide), 
fákat ellenzők ugyanúgy, mint 
a fákat szeretők. Budaörs Vá-
ros Önkormányzata - feltéte-
lekkel bár - de alapvetően a fák 
oldalán áll, élén a főkertésszel, 
aki a józan ész mentén, nyo-
mós indokokat figyelembe 
véve dönt a városban lévő fák 
sorsáról. Igaz, mint közigaz-
gatási egység a humán érde-
keket a fák elé sorolja, de az 
legtöbbször a balesetveszély 
megelőzése miatt van, még 
ha túlbiztosított is, nem ké-
nyelmi okokból. Pedig sok az 
olyan bejelentés is, ami mesz-
sze nem indok fakivágásra. 
Például volt, aki egy virágzó fa 
vonzotta méh csípésétől való 
félelmében szabadulna meg 

köztéren álló fától, mások 
fatörzset ellepő bodobácsot 
hiszik vörös halálosztónak, 
ami megbetegíti a fát és ki fog 
dőlni. Hogy a szemetel a fa és 
a szöszöket ont magából a fa 
okokat már ne is részletezzük.

Hasonlóképpen a fűka-
szálásról  is eltérően gondol-
kodnak az emberek. Van, aki 
azért telefonál a főkertésznek, 
hogy vágják gyakrabban a 
füvet, legyen mindig golfpá-
lya gyep rövidségű, míg más 
azért, hagyják hosszabbra, 
mert a gyereke szeret ben-
ne hemperegni. Nagy Tamás 
Richárdné elmondta, ezzel 
kapcsolatban szemléletváltás 
volna szükséges, mert a jövő 
csak így lehetne biztosított. 
Nyilvánvaló, hogy egy sok 
fajt tartalmazó, sűrű vadvi-
rágos terület nem csak hogy 
a méheknek biztosít virágot, 
hanem a parlagfüvet is vissza-
szorítja, ráadásul mikroklí-
mája a környezetét is hűti. Az 
ideális állapot általában az évi 
kétszeri kaszálás ahhoz, hogy 
rendezett is maradjon a füves 
terület és hasznos is.

Egyébként rengeteg beje-
lentés érkezik az önkormány-
zathoz a lakosok által valóban 
veszélyesnek ítélt fákról is, 
amelyeket szintén minden 
esetben a helyszínen megte-
kint a főkertész, és ha szüksé-
ges, műszeres vizsgálatot ren-
del el (Fakopp nevű műszerrel 
végzik, ultrahanggal vizsgál, 
nem fúr a fába). Így bizonyo-
sodott be például a Beregszá-
szi úton a japánakácok rossz 
állapota, amelyek közül néhá-
nyat muszáj volt eltávolítani, 
és a közeljövőben még több-
nek fog romlani az állapota.

Vagy amikor múlt héten 
volt az a nagy szél, majdnem 
kidöntött egy fenyőfát a Lévai 
utcában, a gyökere felnyomta 
a talajt, félő volt, hogy a ha-
talmas fa kidől, ezért ki kellett 

vágni, ráadásul egy járda mel-
lett volt, közel az iskolához.

Arra nincs lehetőség, hogy 
valakit megakadályozzanak 
abban, hogy saját ingatlanján 
kivágja a fákat, és nem is bün-
tetik érte, de arra van rendelet, 
hogy a fakivágási szándékot 
be kell jelenteni a városházán 
és kötelező a kivágott fákat 
pótolni. Persze sokan próbál-
ják ezt elmulasztani, azonban 
nem tanácsos, hiszen valaki-
nek a környéken úgyis szemet 
fog szúrni és be fogja jelente-
ni. Márpedig a bejelentéseket 
a főkertész minden esetben 
megnézi a helyszínen és ha 
kell, az aktuális állapotot ösz-
szeveti a Google Streetview-n 
látható korábbi állapotokkal.

Az igazgatási irodához 
tartozik az, hogy be kell jelen-
teni, ha valaki fát akar kivágni 
a magántelkén vagy közte-
rületen, utóbbit nagyon meg 
kell indokolni. Azokat pótol-
ni kell a törzsátmérő alapján, 
a közterületen lévőket annak 
120%-ával, saját telken lévőt 
100%-ával, kivéve, ha kiszá-
radt vagy beteg és a többi 
fát is megfertőzheti (például 
monílínia), akkor csak darab-
számra kell pótolni. 

A PÓTLÁS TÖRTÉNHET:
• saját telekre, kivéve, ha 

túltelepítés miatt ott már 
nem fér el, de ez nagyon 
ritka!

• közterületen, amit a főker-
tésszel egyeztetni kell

• ha nincs szándék faülte-
tésre, akkor pénzzel meg-
váltható a pótlás, ezt az 
összeget az önkormányzat 
fogja faültetésre felhasz-
nálni.

Lehet kérni segítséget a 
fapótlás mértékének meg-
állapításához az irodától. A 
végeredményt azonban egy 
év elteltével ellenőrzik, hogy 
valóban pótolva lett-e az eltá-

volított fa.
Budaörs Város Önkor-

mányzata több szempontból 
is elkötelezte magát a faülte-
tések mellett, például a Fenn-
tartható Energia és Klíma Ak-
ciótervvel és  a CITIES4CSR 
elnevezésű URBACT-projekt 
keretében. De elnyert a város 
a MOL Városfa Program ke-
retében is 70 darab fát. Tavaly 
10 millió forintot különített el 
a költségvetésben faültetésre a 
városvezetés. Nagy Tamás Ri-
chárdné is úgy tapasztalta ed-
dig (három éve ő a főkertész), 
hogy sosem volt szűkmarkú 
a képviselő-testület, ha arról 
van szó, hogy növelni kell a 
zöldfelületet. Legalábbis ed-
dig így volt. Ez gyakorlatilag 
azt jelenti, hogy az őszi faülte-
tések kivitelezhetők. Ez abból 
áll, hogy összegyűjtik az év 
során az igényeket. Elsőként 
a lakossági kéréseket teljesí-
tik. Családi házas övezetben 
ez általában pótlást jelent, fő-
leg a diófákét, amelyek nagy 

számban lettek ültetve régen, 
de most pusztulnak ki sorban, 
nem bírják a szűkülő életfel-
tételeket és az ELMŰ miat-
ti gallyazást. Ezt követően a 
képviselői kéréseket teljesítik, 
bár azok is főleg a lakosok ké-
réseinek tolmácsolása, majd a 
fasorokból kipusztultakat és 
útépítés során áldozatul eset-
teket pótolják. 

Budaörsön 2020-ban ren-
delkeztek arról, hogy minden 
budaörsi újszülött kap egy fát 
a várostól. Erről a Babafa ül-
tetési lehetőségről sokáig nem 
is tudtak az emberek. Nagy 
Tamás Richárdné ötlete volt 
aztán az, hogy az önkormány-
zat babaüdvözlő csomagjába 
tegyenek egy tájékoztató lapot 
erről. Azután megnövekedett 
a Babafa igénylők száma. Ba-
bafát is el lehet ültetni saját 
telken, de közterületen is, 
ilyenkor a főkertész igyekszik 
olyan helyszínt keresni, ami 
közel esik a baba és családjá-
nak lakóhelyéhez.

Nem titok azonban, hogy 
a faültetések egy részének cél-
ja a régi fák cseréje. Sok olyan 
fa van Budaörsön, amelyek 
eleve nem túl hosszú életű fa-
jok, és már elöregedtek. Ilyen 
főleg a nyár és a fűz, amelyek 
olyanok, hogy kívülről még 
szépen kihajtanak, nem lát-
szik rajtuk semmi akkor sem, 
amikor belül már 90 %-ban 
elkorhadtak, akkor sem, vi-
szont emiatt nagyon veszélye-
sek, a szél kidöntheti. Egyes 
fasorokban apránként cserélik 
őket, ahogy elpusztul egy-egy 
a sorból. Például a kamaraer-
dei Beregszászi úton kivágott 
japánakácok helyére már nem 
japánakácot  ültetnek, mert 
azt az utca keskenysége és 
burkoltsága már nem engedi. 
A buszvégállomás mellett, a 
teniszpályák mögötti nyár-

fasor utódfasora  már ott áll 
mellette, hogy mire a nyárfák 
végleg elöregszenek, legyen 
ideje megnőni az új fasornak.

MIÉRT KELL KIVÁGNI  
A FÁKAT? Akkor kell ki-
vágni a fákat ha:
• tartani lehet attól, hogy 

kidől, mert beteg, korhadó 
vagy kicsi a tenyészterülete 
és nem tud jól kapaszkod-
ni a gyökere (járda, köz-
mű, betonárok miatt)

• rossz helyre ültettek 
nagyranövő fát, a fa gyöke-
re szétnyomja a vízelvezető 
árkot, a közműveket, a sar-
jak felnyomják a járdát

• és igen, van, amikor csu-
pán elővigyázatosságból, 
mert az emberéletet álta-
lában előrébb soroljuk. Így 
„csak” egy bokrot például 
azért láttak jobbnak ki-
vágni az egyik játszótérről, 
mert a termése mérgező. 

A Templom téren a két 
szürke nyár kivágására azért 
került sor, mert kiderült, hogy 
gyökérkorhadása van. Azt a 
fasort a parkoló mellett biz-
tos, hogy nem nyárfával fog-
ják pótolni, mert annak ott 
már nincs hely a beépülés mi-
att. Két éve a Budafoki utcá-
ban nagy port kavart szintén 
szürke nyár kivágása lakos-
sági kérésre történt, mert az 
oda nem illő óriási fa - még 
ha előbb volt is ott, mint a 
házsor - mindent szétnyo-
mott, esővíz elvezető árkot, 
közművet, kerítést, járdát. A 
mintegy 70 cm-es törzsátmé-
rőjű fa körülbelül 50 cm-es 
tenyészterületen állt. 

A közterületen lévő fá-
kat az önkormányzat köteles 
gondozni, akárhogyan ke-
rült is oda a fa. Ezen kívül a 
Magyar  Közútkezelő helyett 

is Budaörs finanszírozza és 
végzi a főút űrszelvényezését 
(hogy ne zavarja a járműveket 
a belógó faág), mert egyéb-
ként a Közútkezelőnek kelle-
ne a hatáskörébe tartozó utak 
mentén két méteren belül lévő 
fákat gallyazni. A lakók kéré-
sét is teljesítik, van, ahol a ház 
szigetelését kell megóvni a 
fáktól, máshol a napelem ki-
helyezésének  feltétele. Azon-
ban harmadánál többet nem 
szabad lenyesni a fák koroná-
jából.

És ha már oka van annak, 
hogy kivágják, vagy gallyaz-
zák, miért virágzáskor vagy 
lombos állapotban? Ez a kö-
vetkező kérdés, ami érthetet-
len, és amire az a magyarázat, 
hogy olyan sok az ilyen jellegű 
munka - hiszen a Közútkeze-
lő és az ELMŰ megbízásából 
vagy helyett is a BTG végzi 
ezeket a munkálatokat -, hogy 
nem elég az elvégzésükhöz a 
nyugalmi időszak néhány hó-
napja. Mire végigjárják a vá-
ros összes fáját, fasorát, kezd-
hetik újra, elölről.

És ha már ültetnek fákat, 
miért esik a választás olyan 
gyakran a kisnövésű gömb-
kőris oltványokra? Ennek 
legtöbbször a villanyveze-
ték a magyarázata, illetve az, 
hogy a szűk helyeken kisebb 
tenyészterület-igényével csak 
az fér el, másfelől, például a 

lakótelepen az, hogy benapo-
zott részek is maradjanak a te-
rületen. Azonban ahol lehet, 
például a Csiki Pihenőkert 
egyes részein, ahol nincsenek 
vezetékek, magasabb fákat 
is fognak ültetni. Például a 
budaörsi Kőszikla Baptista 
Gyülekezet, amely húszéves 
fennállását idén húsz fa elülte-
tésével ünnepli, és ennek egy 
részét a Csikibe.

A másik környezetpusz-
tító tevékenység a   parkolók 
kialakítása az egyre több autó 
számára. Erre a főkertész azt 
válaszolta, amíg magasabb 
szinten nem korlátozzák az 
autók számát és azok például 
kényszerűségből - mert nincs 
máshol lehetőség - folyton 
a fűre parkolnak, ahol aztán 
kipusztul a fű, az önkormány-
zat kénytelen növelni a par-
kolóhelyek számát. Azonban 
elfogadhatóbb e helyzet, ha a 
kialakított parkoló köré fákat 
telepítenek, amelynek aztán 
lombfelület mértéke kiváltja a 
megszüntetett fűfelületét, így 
tervezik kivitelezni a közeljö-
vőben a Zippel-Zappel óvoda 
közelében tervezett parkoló-
kat is.

Mi a teendő, ha valaki 
közterületen szeretné zöldíte-
ni a környezetét? Tulajdonosi 
beleegyezést kell kérni a vá-
rosházán. Közterületre, illetve 
jellemzően az ingatlan előtti, a 
járda és az úttest közötti sávba 
általában csak cserje ültethető 
a földben található közművek 
és a felül futó villanyvezetékek 
miatt. A föld alatti közművek 
elhelyezkedéséről tájékozta-
tást lehet kérni a főkertésztől. 
Sarkon nem szabad, hogy a 
növényzet zavarja a belátha-
tóságot, a bokrok magasságát 
itt 70 cm-ben maximalizálják 
ezért.

borhegyi évA
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É V E S S Z I N T E N 600 E Z E R F O R I N TOT T U D N A K M E G S P Ó R O L N I  
A  KÖ ZÖ S S É G V I L L A NYS Z ÁM L Á J Á N

      Napelemek  
a társasházak tetején

Sok hideg élelem és 
türelem kell hozzá, de 
társasházak esetén a 
megváltozott jogszabály 
ellenére is megtérülő 
beruházás a napelemek 
telepítése – mondja 
Kisberk Balázs közös kép-
viselő. Az általa kezelt 
lakóközösségekben 
azonban ezt az elmúlt 
években több más ener-
giahatékonyságot növe-
lő beruházás előzte meg.

 A Patkó utca 7. szám alatti 
tízemeletes társasházban 

néhány napja adták át a nap-
elemeket, és a Napsugár sétány 
2-4.-ben is most szavaznak a la-
kók arról, hogy megvalósuljon 
a beruházás. Bár a környeze-
tünkben, például Gazdagréten, 
Újbudán, vagy távolabb Deb-
recenben, Szegeden stb. több 
ilyen üzemel már, Budaörsön ez 
a kettő az első. Ugyan a Szivár-
vány utca 1-3.-ban már évek óta 
van a tetőn napkollektor, az nem 
tévesztendő össze a napelemek-
kel – mondja kérdéseinkre vála-
szolva Kisberk Balázs, ezeknek 
a társasházaknak a közös képvi-
selője. Mivel a napkollektor ki-
zárólag a meleg vizet állítja elő, 
míg a most felszerelt napelemek 
a közös helyiségek és a közösen 
használt eszközök, mint például 
a lift, szellőzők áramszolgáltatá-
sát látják el. 

„Tavaly október 13-án volt a 
napelemekkel kapcsolatban jog-
szabályváltozás, ami az érin-
tetteknek egy fekete csütörtök” 
- kezdi lapunk tájékoztatását 
Kisberk Balázs. Ekkor jelentet-
te be Gulyás Gergely miniszter, 
hogy felfüggesztik a napele-
mekkel megtermelt energia há-

lózatban történő visszatáplálá-
sának a lehetőségét. Majd a már 
megjelent jogszabályból egy hét 
múlva kiderült, hogy az október 
31-ig beadott igényekre még a 
régi, az utána beadottakra már 
az új szabály vonatkozik. Ko-
rábban volt tehát az úgynevezett 
szaldós elszámolás, aminek a 
lényege, hogy ha egy fogyasztási 
helynek mondjuk 250 kilowatt 
volt a havi áramfelhasználása, és 
napelemmel elő tudott állítani 
50 kilowattot, és abból fölhasz-
nált 20-at, majd 30 kilowattot 
föltöltött a hálózatba, akkor a 
villanyszámlája 200 kilowattról 
szólt. Az új szabály ezzel szem-
ben azt jelenti, hogy a 30 kilo-
wattot nem tudja feltölteni, az 
elvész számára, vagyis 230 kilo-
wattot kell fizetnie.” 

Ennek ellenére miért éri 
meg most mégis átállni a két 
társasháznak a napelemekre? 
„Mert más a helyzet a családi 
házak és a társasházak, illetve 
az ipari felhasználók esetében. 
Míg a családi házaknál most 
már akkumulátorok telepítése 
lehetne elvileg a megoldás, ami 
viszont megháromszorozza a 
beruházás költségeinek a meg-
térülési idejét, a társasházak ön-
magukban is akkora fogyasztók, 
hogy képesek azonnal felhasznál-
ni a megtermelt energiát, hiszen 
vannak liftek, közös világítás, 
közös szellőzés és így tovább. 
Nyilván a nyári időszakban, 
amikor hosszabb a napsütés, ak-
kor többet termelnek, mint télen, 
viszont a nagy hőségben például 
az elszívómotoroknak napi 24 
órát kell menniük.”

Tudomásunk szerint a beve-
zetőben említett lakóközössége-
ken kívül máshol is felmerült a 
napelemek telepítése, de még-
sem valósult meg. 

Amire a magyarázat nagy 
valószínűséggel az, hogy rend-

kívül hosszadalmas, bürokra-
tikus a beruházás előkészítése, 
a szükséges engedélyek és egye-
bek beszerzése. Erről Kisberk 
Balázs ezt mondja: „Sok hideg 
élelem és türelem kell hozzá, 
mert időpontot sem azonnalra 
kapsz az áramszolgáltóhoz és a 
hatóságokhoz, többször be kell 
járni személyesen beadni a do-
kumentumokat, a kért pótláso-
kat. Ráadásul mindez nagyon 
költséges. Mindenképpen érde-
mes tehát megbízni egy projekt-
bonyolító céget, amelyiknek van 
referenciája, tapasztalata, sze-
rintem azt, akit a kivitelezéssel is 
megbízunk, és aki előre pontosan 
megtervezi többek között a fő-
hálózatra történő csatlakozást 
is. Mi ajánlások útján találtunk 
megfelelőt, de a szerződéskötés 
előtt vettem a fáradtságot és több 
helyre elmentem, megnéztem 
és beszélgettem az ottani közös 
képviselőkkel, ahol korábban 
dolgoztak. Ugyanakkor mindez 
nem szabad, hogy bárki kedvét 
elvegye, egyrészt mert az Eu-
rópai Unió időközben a szaldós 
elszámolás szabályainak a meg-
változtatására kötelezte a ma-
gyar kormányt, tehát várhatóan 
javulni fog a helyzet. Másrészt 
társasházak esetén még így is 
megtérülő beruházásról van szó.”

A Patkó 7.-ben tehát már 
működik a napkollektor, a Nap-
sugár st. 2-4.-ben az elvi tele-
pítési engedély van már meg. 
Mindkét helyen a havi ener-
giafogyasztásuk 40 százalékát 
váltják ki vele, „és azért figyel-
tünk nagyon erre a határra, mert 
így bármikor termel a napelem, 
azt rögtön fel is tudjuk használ-
ni, hogy véletlenül se vesszen el 
egyetlen kilowatt sem, az új sza-
bály szerint sem.” 

Kisberk Balázsnak az új sza-
bályról is megvan a véleménye: 
„Bizony az idén februárban, 

amikor még nem is volt ugye na-
gyon erős nap, az országban volt 
olyan pillanat, hogy a napele-
mek által termelt energia több 
volt, mint a Paksi Atomerőmű 
termelése. Miért is kell akkor 
korlátozni a terjedését? Termé-
szetesen költői a kérdés. Ahogy 
az is, hogy mi indokolta vajon 
tavaly a ‚rezsicsökkentés csök-
kentésének a csökkentésekor’ 
a rendszerhasználati díj (!!!) 
árának a megsokszorozódását?”

Budaörsön a fenti házak-
ban a beruházás után az vár-
ható, hogy a napelemeknek 
köszönhetően éves szinten 600 
ezer forintot tudnak megspó-
rolni a közösség villanyszám-
láján. Valószínűleg ez győzte 
meg a lakókat, hogy bár már a 
kétharmaduk jóváhagyása elég 
lett volna a pozitív döntéshez, 
a Patkóban messze efölött sza-
vaztak igennel. A Napsugárban 
ez a szavazás még nem zajlott 
le (lapunk megjelenésekor már 
igen), a ház,  annak ellenére, 
hogy másfél évtizede nem nőtt 
fizetendő közösköltség, több 
mint 20 millió forint feletti 
pénzügyi tartalékkal rendel-
kezik, túl vannak minden fon-
tosabb felújításon, így ennél 
jobb befektetés nem igen jöhet 
szóba. 

A napelemek telepítését 
az elmúlt években több más 
energiahatékonyságot nö-
velő beruházás előzte meg: 
egyebek között a világítás 
korszerűsítése (ledes égők és 
mozgásérzékelős lámpák let-
tek), a szellőző motorok cseré-
je (ugyanakkora teljesítmény 
mellett harmadannyit fogyaszt 
és jóval csendesebb lett) és a lift 
korszerűsítése (jobb vezérlés és 
motor, ez is csendesebb lett, és 
a lift is visszatáplál a mozgással 
villamosenergiát a rendszerbe). 

ee

S P Ó R O L J U N K E G Y Ü T T 7.  R É S Z 

Mit érdemes házilag megcsinálunk?
Csak ámulok, bámulok, 
mennyi mindent csinálnak 
meg a spórolás jegyében 
egészen fiatal háziasszo-
nyok is házilag. Kenyér-
sütés, kertészkedés, befőzé-
sek, ruhavarrás, tisztítószer 
kotyvasztás... Kíváncsi let-
tem rá, hogy ki, mennyi időt 
tölt el ezekkel és honnan 
veszi azt el, főleg egy főállá-
sú munka és kisgyerekek 
mellett. A pihenésre marad 
kevesebb vagy ez jelenti 
magát a kikapcsolódást?

 Mintegy hatvan embert 
sikerült megkérdezni, 

ami nem tekinthető repre-
zentatív felmérésnek, de azért 

valamit mutat. Például azt, 
hogy nemcsak én kételke-
dem benne, hogy tényleg az 
a spórolás, ha a háztartás-
ban mindent, amit koráb-
ban készen megvásároltunk, 
mostantól házi készítéssel 
kiváltunk. Hiszen a pékség, 
a szabás-varrás, a kertész-
kedés, mind egy szakma, és 
aki ezt nem tanulta, annak 
eleinte sokkal tovább tart és 
sokkal több selejtet termel. 
De ha belejövünk, utána is 
érdemes átgondolni, hogy a 
saját munkaerőnk ugyanúgy 
véges, mint a pénztárcánk, 
ezért ha azt, ami van, inkább 
arra fordítjuk, amihez tényleg 
értünk, akkor többet kereshe-
tünk vele, ráadásul gyakoribb 
lesz a sikerélmény.

Mónika szerint „az önfé-
nyezések csupán arra jók, hogy 

az ügyetlenebbek lustábbnak 
érezzék magukat. Sok mindent 
megcsinálok otthon én is, de 
egyrészt amit lehet, géppel, 
másrészt csak azokat, ame-
lyek örömet okoznak.”

Edit szerint: „Mindenki-
nek mást jelent a pihenés, van, 
aki sportolni, táncolni, moziba 
jár, s vannak, akiknek az ott-
hon végzett teendők biztosítják 
a kikapcsolódást.”

Gabriella viszont mindezt 
inkább „muszájból” csinálja, 
kötelességtudatból. „Két gye-
rekem van, az egyik még csak 
4 éves lesz. Mellettük sok olyan 
dologra nincs időm, amire ko-
rábban volt, például az olva-
sásra, ezért az, hogy termelünk 
is, fáraszt és leszív. Viszont 
kárpótol, hogy tudom, az 
ételünk honnan kerül az asz-
talra.”

 „Lassan két éve élünk ker-
tes házban, két kicsi gyerek-
kel. Az az elvem, hogy annyit 
csinálunk meg mi magunk, 
amennyi jól esik” – osztotta 
meg velünk Veronika.

„Akinek örömet okoz és 
szívvel csinálja, jól teszi” – 
kommentálja mások ötleteit, 
hogy mi mindent készítenek 
el spórolásból házilag, Nóra. 
„Nekem azonban más ötlete-
im vannak (a nem létező) sza-
badidőm eltöltésére. Mondjuk 
úgy, hogy az idővel spórolok, 
mikor nem magam készítem 
a kenyeret, tésztát, felvágottat 
stb. Pénzből sincs sok, időből 
azonban még kevesebb.”

eller erzsébet

A teljes cikket A honlApon olvAshAtják: 

https://budaorsinaplo.hu/

sporoljunk-egyutt-7-resz-mit-

erdemes-hazilag-megcsinalunk/

MátrixSuli Általános Iskola Budaörs

Ahol élmény 
a tanulás!

 +36 70 779 7015 / www.matrixsuli.hu
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Tíz szakmában működik 
A Z  E G Y N A P O S  S E B É S Z E T

A nagy értékű protézis-
műtétekről újabban sok 
szó esik, ám közben a 
budaörsi egynapos sebé-
szet is folytatja két évti-
zede megkezdett munká-
ját. Tíz területen folynak 
az operációk, közülük szá-
mos NEAK-finan szí ro zás-
sal. Az egynapos sebészet 
egyben „orvosmágnes”: 
az operációkat végzők 
zöme a járóbeteg-ellátás-
ban is részt vesz, így a 
hiányszakmákban sem 
maradnak a budaörsi 
páciensek ellátatlanul.

 A Budaörsi Egészségügyi 
Központ egynapos sebé-

szeti részlege annak idején az 
ország első multidiszciplináris 
(sokszakmás) egynapos sebé-
szeteként alakult meg, 2004-
től működik. A folyamatos 
fejlődés eredményeképpen 
a koronavírus-világjárvány 
előtt évente már több mint 
kétezer beavatkozásra került 
sor ebben az ellátási formá-
ban. A 2021-es nagy felújítást 
követően a részleg „Egyna-
pos Sebészet és Ortopédiai 
Fekvőbetegosztály” néven 
született újjá, de – az ambu-
láns beavatkozásokat nem 
számítva – négyből három 
műtétet jelenleg is egynapos 
sebészetben végeznek el az 
összeszokott budaörsi teamek.

„A kisebb roncsolással járó 
technikák és a betegbiztonság 
fejlődése szemléletváltást tett 
lehetővé a műtéti beavatkozá-
sok terén – mondja az egyna-
pos sebészet elterjedésének 
okairól Majzik Ernő ortopéd 

traumatológus, orvosigazgató, 
a sebészeti osztály vezetője. – 
Ennek lényege, hogy a meg-
operált beteg csak a legszük-
ségesebb ideig élvezi az ellátó 
intézmény vendégszeretetét, 
helyette otthon kezdi meg a 
műtét utáni rehabilitációt a 
megfelelő ellenőrzés mellett.”

Definíció szerint egyna-
posnak azt az ellátási formát 
nevezzük, amikor a beteget 24 
órán belül, magyarán egyet-
len bent töltött éjszaka után 
otthonába bocsátják. Buda-
örsön az egynapos operációk 
zöme voltaképpen „nappali 
sebészet”, vagyis a páciens éb-
resztés és pár óra megfigyelés 
után még aznap délután-este 
távozhat. 

Azoknak a beavatkozások-
nak a köre, amelyek egynapos 
sebészetben végezhetők, az 
egész világon, így Magyaror-
szágon is folyamatosan nő. 
Budaörsön jelenleg tíz szak-
mában végeznek ilyen ope-
rációkat. A leggyakoribbak 
az ortopédiai és szemészeti 
műtétek, számos beavatkozás 
történik az általános sebészet 
(sérvek, végbéltáji műtétek), 
a kézsebészet, a plasztikai se-
bészet és a nőgyógyászat te-
rületén, engedélye van még a 
gasztroenterológiának, a fül-
orr-gégészetnek, az urológiá-
nak és az érsebészetnek. A mű-
téti alkalmasság előfeltétele a 
szakorvos által előírt vizsgála-
tok mellett az aneszteziológiai 
konzultáció a biztonságos 
altatás vagy érzéstelenítés ér-
dekében.

Az egynapos műtétek 
egy részét előre meghatá-
rozott műtétszámig finan-
szírozza a NEAK. Azoknak a 
beavatkozástípusoknak az ese-

tében, amelyek ezen a körön 
kívül esnek, vagy amelyeknek 
az elvégzése a páciens számá-
ra sürgős (nem akarja kivárni a 
sort), a budaörsi egynapos se-
bészet szolgáltatásait igénybe 
vevőknek is fizetniük kell vagy 
közvetlenül, vagy privát egész-
ségbiztosításuk útján.

Márciusban volt egy éve, 
hogy a Nemzeti Népegészség-
ügyi Központ (NNK) 15 ágyas 
ortopédiai fekvőbetegosztály 
működtetésére adott enge-
délyt a Budaörsi Egészségügyi 
Központ számára. A fekvőbe-

teg-ellátás fogalma Budaörsön 
nagy értékű térd- és csípőpro-
tézis-beültetéseket, valamint 
sportsebészeti helyreállító 
műtéteket takar, amiket dr. 
Majzik Ernő és – a csípőmű-
tétek esetében – dr. Danka 
László vezetésével végeznek 
a budaörsi teamek. Az intéz-
mény sebészei az ortopéd 
protetika területén is a legkor-
szerűbb, kis roncsolással járó 
(minimálinvazív) technikákat 
alkalmazzák; a bent fekvéssel 
járó műtét utáni megfigyelés 
időtartama jellemzően 72 óra.

A budaörsi sebészeti tevékenységekről (ortopédiai műtétekről, egynapos beavatkozásokról)  
részletesebben lehet tájékozódni a Budaörsi Egészségügyi Központ honlapján, illetve e-mailben és telefonon is lehet  

érdeklődni az info@budaorsisebeszet.hu címen vagy a +36 70 668 0591-es telefonszámon.

ÍGY CSÖKKENTIK 
AZ ELŐJEGYZÉSI IDŐT 
A SZAKRENDELÉSEKEN

Budaörsön jelenleg 36 szakrendelés működik a járóbeteg-ellátásban, 
a kiugró számhoz az egynapos sebészeti részleg „orvosmegtartó” sze-
repe is hozzájárul. A Budaörsi Egészségügyi Központ ellátási kötele-
zettsége Budaörs és Herceghalom lakosaira terjed ki. A megnöveke-
dett előjegyzési idők miatt az elmúlt hónapokban több területen is 
korlátozni kellett az ellátási területen kívülről érkezők hozzáférését a 
budaörsi járóbeteg-ellátáshoz. Az intézkedés jelenleg a diabetológiai, 
a gasztroenterológiai, a szemészeti és az ultrahang-szakrendelést 
érinti. A máshová bejelentettek saját lakóhelyükön vehetik igénybe a 
közfinanszírozott ellátást, illetve a Budaörsi Egészségügyi Központ – a 
szemészet kivételével – térítéses rendeléseket indított számukra.

D R. V Ö R Ö S A N N A S O R O Z ATA

Így lehet a benőtt 
lábkörömtől 

megszabadulni
Alighanem mindenki-
vel előfordult már, 
hogy a lábujja fájni 
kezdett és minden 
cipő szorította. Ezt 
gyakran a benőtt láb-
köröm okozza, ami 
legtöbbször a nagy-
lábujjnál jelentkezik. 
Attól függően, hogy 
mennyire súlyos a 
probléma, akár sebészi 
beavatkozásra is szük-
ség lehet.

 De miért nő be a lábkö-
röm?
Az emberek többsége nem fog-
lalkozik sokat a lábujjkörmeivel, 
egyszerűen csak rövidre vágja. 
Azonban ha ezt nem megfele-
lően végezzük, akkor előfordul-
hat, hogy a köröm oldalt benő 
a bőr alá, fájdalmas gyulladást 
okozva a környező szövetekben.

 Hogyan lehet a benőtt kö-
römtől megszabadulni?
Ezt házilag nehezen lehet meg-
oldani, bár gyakorlott kezeknek 
általában sikerül. Ekkor a gyul-
ladás megszűnik, ha a felhasz-
nált eszközökkel nem okoztunk 
fertőzést. De van, amikor ott-
hon csak még durvább gyulla-
dást idéznek elő.

A pedikűrös már jobb vá-
lasztás. Ő fertőtlenített eszkö-
zökkel dolgozik, és ért is hozzá, 
ezért sok esetben sikerrel jár. 
Súlyos esetben viszont a pe-
dikűrös eszköztára már lehet, 
hogy kevés. Ilyenkor a sebésze-
ten kaphatunk segítséget, mű-
téti úton.

 Hogyan történik a benőtt 
lábköröm operálása?

A benőtt lábkörmöt ambuláns 
műtét keretein belül látjuk 
el, ami azt jelenti, hogy a páci-
ens bemegy egy megadott idő-
pontra és az orvos helyi érzés-
telenítésben azonnal elvégzi a 
beavatkozást, majd utána haza 
lehet menni – nincs kórházi 
megfigyelés. Ez nagyon kicsi, 
rutin beavatkozás, minimális 
bármilyen komplikáció vagy 
szövődmény esélye, így a beteg 
nyugodtan lábadozhat otthon, 
orvosi felügyelet nélkül.

Az operációt el lehet vé-
gezni hagyományos sebészeti 
eljárással, valamint lézerrel. 
A lézeres  technológiának szá-
mos előnye van. Nem csak a 
köröm szélének kivágása tör-
ténik meg, hanem a köröm 
termelődéséért felelős sejtek 
is elpusztulnak az adott terüle-
ten, ezért ugyanazon a lábujjon 
többé nem újul ki. A lézer to-
vábbá elpusztítja a vérzékeny 
sarjszövetet, ezzel gyakorlatilag 
nullára csökken annak esélye, 
hogy a terület elfertőződjön és 
szövődmények alakuljanak ki, 
valamint gyorsabb gyógyulást 
tesz lehetővé.

A hagyományos műtéti el-
járás ezzel szemben valóban 
„csak” annyit tud, hogy az érin-
tett körömrészt kivágja, ezért 
fordul elő gyakran a kiújulás.

ÍrtA: dr. vörös AnnA

B O LO N D S ÁG N A K  
H I T T E,  

A  K E Z E L É S U TÁ N A ZO N B A N  
F E L T U DTA E M E L N I  

A  F E J E  F Ö L É A K E Z É T

Kriszkorrekció.hu
Serman Krisztián csontkovács azokat várja, akiknek 
fáj, merev a nyaka, fáj a dereka, gerincferdüléssel, 
porckopással, meszesedéssel stb. küzdenek, illetve a 
kezelései ezen problémák megelőzésére, általános 
közérzet javítására is kifejezetten ajánlottak.

A csontkovácsok tevékenységét sok túlzás és legalább ennyi félreértés kíséri. 
Serman Krisztián a közelmúltban tért haza külföldről a párjával Budaörsre, a Károly 
király utcában otthonától nem messze fogadja a vendégeit. Névjegyén az áll, hogy 
csontkovács és masszőr. Kérdésemre, hogy miért érdemes bíznunk benne, a közel 
tízéves szakmai tapasztalatát (2013-ban a 
Manual Land Masszázsoktató Központban 
kezdett) az azóta is folyamatos képzése-
ket (legutóbb, 2022-ben a Feövenyessy 
Medical Fittness Akadémián végezte el a 
„Szenzomotoros Gerinctréner” kurzust), és 
a korszerű tudást átadó jó nevű mestereit 
(Babos Ferencet és Váradi Tamást) említi.

És persze a referenciákat. Ferencet, 
akinek az ízületi blokkjait és az azzal járó 
fájdalmait enyhítette korrekciós masz-
százstechnikával. Mártát, akinek testtar-
tási problémáiból adódtak a problémai, főként a nyaki meszesedése, és még a koráb-
bi gyógytornásza is rácsodálkozott, hogy az általa tanult és alkalmazott gyakorlatok 
kiegészítése, milyen eredményes. No meg Béla bácsit, aki gyerekként hallott ugyan 
a köpölyözésről, de ezidáig „bolondságnak” hitte, a kezelés után azonban fel tudta 
emelni a feje fölé a bal kezét, amire régóta nem volt képes a letapadt szövetek mi-
att. Krisztián ezeken kívül foglalkozik még úgynevezett metamorf masszázzsal, ami 
egy speciális lelki blokkoldó technika, és a kezelés a lábfejen, a kézen és a fejen lágy, 
finom érintésekkel zajlik, aminek során az így keletkező energiahullám tisztítja az 
érzelmi gátakat. Látva kétkedésemet a fiatalember felajánl egy próbát. Hogy milyen 
eredménnyel járt, egy következő cikkben megírom.

A fentiekhez Serman Krisztián még hozzáteszi: „Hangsúlyozzuk, hogy amit 
én csinálok, nem helyettesíti a szakorvosi ellátást, nem minősül orvosi, gyógyító 
tevékenységnek! Továbbá vannak olyan állapotok, amikor nem is vállalhatom el a 
felkérést, például friss műtét, nyílt seb, előrehaladott csontritkulás, súlyos szívelég-
telenség, kezeletlen magas vérnyomás és még több más betegség kizáró ok. De 
többek között merev nyak,derékfájás és az ülő vagy álló munkából fakadó testtartási 
problémák, vállfájdalmak, funkcionális gerincferdülés, porckopás vagy porckorong 
ellapulásból fakadó fájdalom, porckorongsérv, meszesedés, becsípődések, derék- és 
hátfájás, migrén, krónikus fejfájás, testtartás problémák, ízületi blokkok, csípő – for-
gó fájdalma/beszűkülése stb. esetén bátran keressenek. Illetve a problémák megelő-
zésére, általános közérzet javítására kifejezetten ajánlott.”

BŐVEBBEN:
BUDAÖRS, KÁROLY KIRÁLY U. 19. 

MOBIL: +36 30 559 6057
kriszkorrekcio.hu
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B E S Z ÁM O LÓ N K A Z A L Z H E I M E R C A F E - R Ó L

A demens ember  
személyisége is 

megváltozik 
Olyan jól sikerült a 
Magyar Máltai 
Szeretetszolgálat buda-
örsi intézményének 
Alzheimer Cafe címmel 
indított új előadás soro-
zatának a beharangozó-
ja, hogy az érdeklődők 
szó szerint nem fértek 
be a PostART Kulturális 
Színtér szalonjába már-
cius 21-én. 

 Nem hiába érkezett a sok 
érdeklődő, hiszen igen 

hasznosnak bizonyult az első 
találkozó, ugyanis Cserbán 
Józsefné Anna szakvizsgá-
zott szociálpolitikus, szociá-
lis munkás, mentálhigiénés 
szakember tartalmas előadást 
tartott, érdemes volt a kiemelt 
figyelemre.

„Mivel munkánk során az 
elmúlt években sok olyan csa-
láddal találkoztunk, ahol a 
hozzátartozók között megjelent 
a demencia, Alzheimer kór, 
szükségét éreztük, hogy meg-
próbáljunk segítséget nyújtani 
nagyobb fórumon is az embe-
reknek” – köszöntötte a számá-
ra is meglepést okozón nagy 
számban érkezett vendégeket 
Bíró Valéria, a szervező buda-
örsi intézmény vezetője.   Ho-
gyan segíthetünk? Idő  beni 
diagnózissal, meg felelő gon-
dozással és de mens barát kör-
nyezettel – erre  az alighanem 
legfontosabb kérdésre a választ 
már Cserbán Józsefné Anná-
tól kaptunk. Főként az utób-
bi kialakítására azért is nagy 
szükség van, mert a demencia 
hosszan tartó betegség, és bár 
jellemzően más betegségek is 

kialakulnak mellette, mint a 
szív- és érrendszeri vagy moz-
gásszervi betegségek, amelyek 
végül a beteg halálának okozói, 
átlagosan 5-7, de akár 12-15 
évig is elélhet vele az érintett. 

A leggyakoribb tünetei: 
a feledékenység, a rövid távú 
memória sérülése, például 
nehezen tudja kifejezni ma-
gát, nehezen érti meg a hozzá 
intézett kérdéseket, nem meg-
felelően érzékeli a környezetét, 
sérül az időérzéke és amit a 
családtagok a legnehezebben 
értenek meg és fogadnak el, 
hogy megváltozik a személyi-
sége. 

A másik gyakori kér-
dés, hogy megelőzhető-e a 
demencia? Attól függ, milyen 
eredetű – mondta az előadó. 
Sztrók esetében segíthet az 
életmódváltás, de Alzheimer 
esetében magát a kiváltó okot 
sem ismerjük. Nagyon fontos 
azonban, hogy nincs két egy-
forma eset, a lefolyása attól 
függ, hogy az agy mely terü-
letét érinti, mindenkinél más 
időben, más intenzitással je-
lennek meg a tünetek. S hogy 
valóban több nőt ér-e utol, 
mint férfit? Igen, de ennek in-
kább az lehet az oka, hogy a 
nők átlagéletkora magasabb, 
mint a férfiaké és ez az idősek 
betegsége, hiszen minél idő-
sebbeket vizsgálunk meg, an-
nál magasabb az arányuk. Bár 
egyre többen vannak fiatalok 
is, akár negyvenévesek, akik 
ebben szenvednek. Ahogy az 
időskor sem jelenti feltétlenül 
azt, hogy valaki demens lenne.

A következő alkalom 
részleteiről, ami szintén a 
PostART-ban lesz körülbelül 
egy hónap múlva, figyeljék 
honlapunk Programajánlóját!

S O K A N C S A K L E G YI N T E N E K ,  A M I KO R A H A L L Á S P R O B L É MÁ K R Ó L O LVA S N A K 

A hallás nem játék

„Vannak ennél fontosabb dolgok, most 
ez a legkisebb problémám.  
Valahogy megvoltam eddig is, megle-
szek ezután is” – gondolják magukban.  
Aztán egyszer csak megtörténik a baj.  
A hallásproblémák kezelését ugyanis 
nem lehet halogatni.

Az utóbbi években ellepték a hazai sajtót a hallás-
sal foglalkozó anyagok – nem véletlenül. Korábbi ku-
tatások szerint a lakosság 10 százalékának valamilyen 
mértékű halláscsökkenése van, de az érintetteknek 
csupán a 10-25 százaléka fordul hallásspecialistához, 
és kezelteti a hallásproblémáját valamilyen formában. 
„Sokféle szűrésen vesznek részt a magyarországi lako-
sok. Nagyon helyesen eljárnak tüdőszűrésre, rákszű-
résre, próbálják megelőzni a bajt. De mi a helyzet, ha a 
látásunkról, a hallásunkról vagy éppen a fogunkról van 
szó? Ugyanolyan gyakran keressük fel megelőzési céllal 
a megfelelő egészségügyi központot vagy csak akkor 
megyünk, ha valami akut problémánk van?”- teszi fel a 
költői kérdést Dr. Karosi Tamás fül-orr-gégész, egyete-
mi docens, főosztályvezető.

Szerte a világon számos híresség gondolja azt, hogy 
a hallásproblémákat nem lehet a szőnyeg alá söpörni: 
így a Dallas sorozat Bobby Ewing-ját alakító Patrick 
Duffy, az Oscar-díjas Jodie Foster, vagy a Grammy-díjas 
énekes, Sting is.

A pozitív változás Magyarországon is elkezdődött. 
„A hallókészülékek elfogadottsága érezhetően javult az 
elmúlt években. Egyre többen gondolják úgy, hogy ha 
már a hallásproblémájuk olyan mértékűvé vált, ami már 
nemcsak a panaszost, hanem a környezetét is zavarja, 
akkor tesznek is azért, hogy javítsanak az állapotukon. 
Gondoljunk csak a hatalmas hangerőn hallgatott te-
levíziókra vagy rádiókra” – mondja Dr. Karosi Tamás. A 
társas kapcsolatokban jelentkező kellemetlenségeken 
kívül sokkal nagyobb problémák is adódhatnak a nem 
kezelt halláspanaszok miatt. A megnövekedett és fel-
gyorsult járműforgalom következtében az autóvezetés 
és a gyalogosként való közlekedés egyaránt maximá-
lis odafigyelést igényel. A járdáról lelépve érzékelnünk 
kell, hogy milyen irányból jönnek az autók, a buszok 
vagy éppen a kerékpárosok. Ahhoz, hogy ezt meg tud-
junk állapítani, működnie kell az úgynevezett irány-
hallásunknak. Ennek alapvető feltétele pedig az, hogy 
mindkét fülünkkel jól halljunk. Tény: számos kisebb-
nagyobb baleset elkerülhető lenne, ha a hallásproblé-
mák kezelve lennének. „Nem szabad, hogy valaki azért 

döntsön úgy, hogy nem használ hallókészüléket, mert 
szégyelli azt. A hallás nem játék, a hallásproblémákat 
komolyan kell venni, és minél hamarabb kezelni kell 
őket” – hívja fel a figyelmet a főosztályvezető orvos.

Az Amplifon Magyarország 21 éve jelen van Bu-
daörsön és magasan képzett kollégáink a hét minden 
munkanapján várják szeretettel. Hallásközpontunkban 
a teljes körű, ingyenes hallásvizsgálat mellett lehetősé-
get biztosítanak arra, hogy a világ vezető hallókészü-
lék gyártóinak a termékeit kipróbáljuk és akár otthoni 
környezetben teszteljük. A vizsgálatokra nem kell várni, 

hiszen mindenki időpontot kap, és személyre szabott 
ellátásban részesül. Nyitvatartásunk alatt soron kívül 
állunk rendelkezésre a hallókészülékek meghibásodá-
sa esetén. Jöjjön el üzletünkbe Budaörsre Szabadság 
út 14 -be vagy jelentkezzen be most a 06-1-350-60-70 
telefonszámon. Amennyiben többet szeretne meg-
tudni a hallókészülékekről, látogasson el honlapunkra 
amplifon.hu címre.

Budaörs, Szabadság út 14.

HÍVJON BENNÜNKET!         
 06-1-350-60-70

Április 11.  
kedd 20.00

KÖLTÉSZET NAPJA: 
Tranzkaphka LIVE

Závada Péter és Ratkóczi 
Huba zenés verses estje,

 A magyar költészet Napja 
alkalmából,a JMMH és a Budaörsi 

Gróf Bercsényi Zsuzsa Városi Könyv-
tár szervezésében

A BELÉPÉS INGYENES!

Április 15.  
szombat 16.00

HARRY POTTER 
KVÍZ

Csapatverseny  
Harry Potter témában
Helyszín: Nyugdíjasok Háza

A BELÉPÉS INGYENES!

Április 20.  
csütörtök 19.00

RÉGIDŐK:  
Holttest  

az utazókosárban.  
A Mágnás Elza-gyilkosság 
és a békeidők Budapestje
Előadó: dr. Perényi Roland 
történész, főmuzeológus 

BTM Kiscelli Múzeum
JEGYÁR: 800 FT (JMMH.JEGY.HU)
DIÁK, NYUGDÍJAS JEGY: 500 FT 

(HELYSZÍNEN)

Április 25.  
kedd 19.00

FILMKLUB:  
Hat hét

Vezeti: Banai Katalin
A BELÉPÉS INGYENES!

Április 25.  
kedd 19.00

BESZÉLGETÉSEK
Házigazda:  

Falusi Mariann és Lang Györgyi
Vendég: D. Tóth Krisztina

JEGYÁR: 1000 Ft

Április 22.  
szombat 10.00-12.00

GYERMEK
KONCERT  

arcfestéssel és kézműves 
foglalkozással

Jó idő esetén  
a Közösségi Ház (Lévai utca 34.) 

előtti területen, 
 rossz idő esetén bent a házban

A BELÉPÉS DÍJTALAN!

Május 2.  
kedd 19.00

ÍRÓK  
EGYMÁS KÖZT

Nyáry Krisztián beszélget 
Cserna-Szabó Andrással

JEGYÁR: 1000 FT
DIÁK,NYUGDÍJAS 500 FT

A műsorváltoztatás jogát fenntartjuk! 

Bővebb infó jmmh.hu oldalon jegyeladás a jmmh.jegy.hu!

gy. e.
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V E N D É G S É G B E N C S E R V E NYÁ K G A B R I E L L Á N Á L,  A  MA R C I PÁ N S E V E Z E TŐ J É N É L

 Az év edzője, negyedszer
Cservenyák Gabriellát és 
a Maripán SE táncos és 
fitneszes lányait sokan 
ismerik már Budaörsön, 
hiszen negyedszázada 
itt él, tanítványaival 
rendszeresen jelen van-
nak városi rendezvénye-
ken. De ismerjük meg őt 
most még jobban!

 Friss hír, hogy Cser ve-
nyák Gabriella a napok-

ban immár negyedik alkalom-
mal kapta meg az “Év edzője 
díjat” a Magyar Testépítő 
és Fitness Szakszövetségtől, 
2015-ben pedig ő volt az „Év 
utánpótlás edzője”. Továbbá a 
férjével, Budai Lászlóval 22 
éve együtt alapított Marcipán 
SE, amelynek a vezetőedzője, 
14. alkalommal nyerte el az “Év 
Gyermek Fitness Egyesülete dí-
jat”.

És mi van az elismerések 
mögött? Több évtizedes mun-
ka. Az IFBB Gyermek Fitness 
Világbajnokságon elért ered-
ményeikért olyan, a szemük 
előtt cseperedő tanítványokkal 
büszkélkedhetnek, mint Toók 
Abigél háromszoros világbaj-
nok, Baranyay Karina, ugyan-
csak világbajnok, Tóth Patrí-
cia, négyszeres világbajnok és 
Lengyel Fruzsina kétszeres 
világbajnok. A junior verseny-
zőik között Karikó Brigitta 
artistic világbajnok lett, így el-
nyerte az „Év artistic fitneszese” 
díjat. Balogh Eszter az amatőr 
és a profi világbajnokság győz-
teseként az „Év fitneszese” díjat 
vihette haza, valamint a Nem-
zeti Versenysport Szövetség ré-
széről is megkapta ezt a rangos 
címet kiemelkedő sportpálya-
futásáért.

„Az Év edzője díjat az adott 
évben legeredményesebb edző 
kapja, és 2022 nekünk tény-
leg kiemelkedően jól sikerült” 
– fűzi hozzá már lapunk kér-

déseire válaszolva Gabriella. 
„Hiszen négy gyermekfitnesz-
világbajnokom volt, csapatban 
a gyermek fitnesz-világbajnok-
ságon szintén elsők lettünk, és 
az említett két junior verseny-
zőnk szintén világbajnok lett. 
A díj odaítélésénél a létszám is 
számít, és a Marcipán SE-nek 
több mint négyszáz tagja van 
jelenleg. Közülük kerülnek ki 
azok, akiket országos és nem-
zetközi versenyekre nevezünk és 
az élvonalban a MTFSZ verse-
nyein mintegy ötvenen vesznek 
részt. Hét edzővel dolgozunk.”

Miután egy óra alatt éle-
tének fontosabb állomásait 
sorra vettük, és persze a leg-
többet a táncról, a fitneszről 
és a szeme előtt felnőtté vált 
tanítványairól beszélgettünk 
Cservenyák Gabriellával, fel-
tettem a kérdést: mit mondana 
akár a Nyíregyházán cseperedő 
kislánynak, akár Pesten a Test-
nevelési Egyetemet végzett, fi-
atal nőnek, akár annak a fiatal 
anyukának, aki a fővárosból 
Budaörsre költözött? Nem le-
pődtem meg a válaszon, de 
őszintén irigylem érte. Nem 
tudott olyan élethelyzetet fel-
idézni, amit ma másként csi-
nálna. Minden úgy szép és ke-
rek egész, ahogy az megtörtént 
– mondja. Persze nem volt tel-
jesen sima az út, de ma, 2023-

ban sem változtatna az eltelt 
éveken semmit.

„Nagyon boldog gyermek-
korom volt, mert nagyon jó, 
összetartó, szerető családba 
születtem. Az édesanyám és az 
édesapám pedagógusok voltak 
– sajnos már egyikünk sincs ve-
lem -, és hárman vagyunk nő-
vérek, én vagyok a legfiatalabb. 
Sokat utaztunk, kirándultunk, 
és a testvéreimmel jelenleg is 
nagyon harmonikus a kapcso-
latunk” – vág bele a mesélésbe 
Gabriella. „Én egész pici korom-
tól táncolni szerettem volna, de 
Nyíregyházán erre nem volt le-
hetőség. Viszont első osztályos-
ként kiválasztottak tornásznak. 
El is mentem edzésre, és nagyon 

megmaradt bennem, mennyire 
megrémültem a számomra szo-
katlan légkörtől, nem akartam 
többet edzésre menni. Anyukám 
azonban, aki valamikor szintén 
szertornázott, rábeszélt, hogy 
tartsak ki, hiszen tehetséges va-
gyok, így a következő meg az azt 
követő rostán is bent maradtam 
és csináltam tovább. Ráadásul 
az első ijedtség után a későb-
biekben már szeretett edzőm, 
Balázsiné Batta Klára vette át 
csoportunkat, aki megtanított 
a kitartásra, alázatra, a sport 
iránti szeretetre. Voltam ifjúsági 
aranyjelvényes sportoló, felnőtt-
ként pedig első osztályú tornász 
lettem. A legjobb formában 16 
éves koromban voltam, amikor 
egy szombati edzésen egy ko-
moly sérülés megakadályozta, 
hogy tovább lépegessek előre a 
ranglétrán. Viszont minden-
képpen tanítani akartam. 
Elvégeztem hát a Testnevelési 
Egyetemet, és férjem révén Pes-
ten maradtam.”

Az egyetem alatt Gabriel-
la belekóstolt az írásba, illetve 
miközben már tanári diplo-
mával 16 éven át dolgozott a 
Kőbányai Újhegyi uszodában, 
az írás és úszásoktatás mellett 
elkezdett először csak egy klub 
keretében, majd egyesületet 
létrehozva táncot tanítani. És 
talán csinálta volna ezeket pár-

huzamosan még egy jó dara-
big, ha a férje (aki teniszoktató 
és a TF-en ismerkedtek meg) 
rá nem szól, hogy ideje lenne 
dönteni, melyiket szeretné va-
lóban jól csinálni, mert ez így 
együtt sok lesz. Közben ugyan-
is – 1996-ban és1997-ben – 
megszülettek a gyerekeik is, 
Gréta és Erik.

„A Marcipán SE Lőrin-
cen egy óvoda tornatermében 
indult, majd a Kőbányai Sza-
badidő Központban leltünk ott-
honra. Elég gyorsan népszerűek 
lettünk, mert jöttek a gyerekek, 
sőt felnőttek is, és egyre nagyobb 
lett az egyesület. Még az első 
években, az uszodában dolgoz-
va ismertem meg Farkas Edi-
tet, aki versenytáncos volt. Meg-
kérdeztem tőle, nincs-e kedve 
átjönni hozzánk, lenne-e edző 
nálunk. Volt kedve. Ennek már 
28 éve, azóta együtt dolgozunk.”

 Edit vezetésével zajlanak 
az edzések Kőbányán, Kistar-
csán, Vecsésen, míg Gabriella 
Budaörsön, Herceghalmon, 
Törökbálinton és Biatorbá-
gyon foglalkozik versenyzők 
felkészítésével, irányításával. 
Mindkettőjük mellett ott van-
nak a saját lányaik, akik egy év 
korkülönbséggel születtek. Ma 
már ők is edzők. Ezt egyebek 
között azért érdemes meg-
említeni, mert jól tükrözi az 
egyesület családias, barátsá-
gos hangulatát, amit a mére-
te ellenére mind a mai napig 
megőrzött, és amit Gabriella 
fontosnak tart: az itt szerzett 
és tapasztalt értékeket tanítvá-
nyaik és edzőik tovább tudják 
adni az újabb generációnak. Az 
egyesület többi edzője szintén a 
tanítványok közül került ki. 

„Ami különleges nálunk, 
hogy a magas szintű képzés 
(mely tartalmazza az erő-, 
izületi mozgékonyságot de-
monstráló elemeket, a gimnasz-

tikai ugrásokat és a kedvenc ak-
robatikus elemeket) és elvárások 
mellett a gyerekek megmarad-
hatnak gyerekek” – mondja a 
vezető edző. 

A Marcipán SE már fel-
nőtt, első növendékei bőven 
visszaigazolták már Gabriella 
pedagógia szemléletének he-
lyességét, amit azonban sem-
miképpen nem jellemeznék 
úgy, hogy megengedő, hiszen 
végig nézve egy edzést, főleg 
az élsportolóknál, igencsak 
nagy a szigor. Kérdésként elő-
re felírtam már magamnak, 
így hát most felteszem: nem 
drasztikus dolog-e gyönyörű, 
karcsú fiatal lányoknak például 
diétát előírni, vagy kisebb gye-
rekeknek azt megszabni, hogy 
mit nem ehetnek? „Egyrészt a 
fitnesz mint sportág nagyon 
sokat változott, fejlődött ahhoz 
képest, mint amikor én elkezd-
tem ezzel foglalkozni, másrészt 
a sportág szövetségének a nevé-
ben is benne van, hogy fitnesz 

és testépítő, tehát a válogatott 
versenyzők esetében elvárás a 
test formálása, szépítése. Töre-
kedni kell az izmok fejlesztésé-
re, kidolgozottságára. Viszont 
az értékelésnél a show jellegű 
fitnesz gyakorlat jóval nagyobb 
hangsúlyt kap.” De mégis mit 
szólnak ehhez a gyerekek és a 
szüleik? „Azért erre a szintre 
nagyon nehéz eljutni, mi éven-
te 8-10 gyermek versenyzőt és 
6-8 juniort választunk ki ab-
ból a több százból, akik járnak 
hozzánk, és ők ezt vállalják. És 
még egy észrevétel: nem is dié-
táról beszélnék, hanem életmód-
váltásról, aminek része a helyes 
táplálkozás. A menüket, ame-
lyeket összeállítok a gyerekek-
nek, megbeszélem szakorvos-
sal és dietetikussal, és minden 
olyan ásványi anyagot és vita-
mint tartalmaznak, amelyekre 
ebben az életkorban a szerve-
zetnek szüksége van. Szó sincs 
tehát arról, hogy megvonnánk 
tőlük valamit. Naponta ötször 

esznek a legkiválóbb minőségű 
alapanyagokból elkészített éte-
leket, melytől energikusabbak, 
ellenállóbbak lesznek.”

Közbevetésemre, hogy egy 
ilyen étrend nem olcsó, Gab-
riella készségesen elismeri, 
hogy nem az. Ahogy ezzel a 
sporttal sok más extra kiadás 
is együtt jár, egyebek között a 
versenyekre való utazás költsé-
gei, a nevezési díjak, és persze 
a csapat és egyéni fellépőruhák. 
Ezek a marcipános lányok 
esetében szemmel láthatóan 
jó minőségű anyagokból, jó 
ízléssel készülnek. Az előző-
ek ismeretében pedig megint 
nem csodálkozom rajta, hogy 
nemcsak a koreográfiát, de a 
csapat és formáció kosztümö-
ket szintén az egyesület fő-
nökasszonya álmodja meg, és 
egyezteti a varrónőkkel, és ha 
kell, egészen addig módosíta-
nak, amíg a ruha tökéletes nem 
lesz. „Számomra mindig fontos 
az elegancia, mely az egyesületi 
forma ruhánkban is jelen van. 
Ezt „otthonról” hoztam, a szüle-
im mindig nagyon adtak a kül-
sejükre. A színpadon pedig azt 
gondolom, még fontosabb, hogy 
a ruha, a frizura, a smink, azaz 
minden a helyén legyen, és így 
a szép mozdulat, a jól sikerült 
produkció lehet a középpont-
ban, mert nem vonja el róla a 
figyelmet semmi oda nem illő.”

Gabriella a férjével együtt 
hozta létre az egyesületet is… 

A beszélgetés vége felé rá-
kérdezek: mikor és miként 
jut idő pihenésre? „Minden 
évben öt hét szabadságot adok 
magamnak, ebbe egy egy-két 
hetes családi nyaralás is belefér. 
Egészen más ez a fajta utazás, 
mert nem a szurkolásról, a 
szervezésről, a munkáról szól, 
hanem egymásról” – mondja 
Cservenyák Gabriella. 

eller erzsébet

TA N Í T VÁ NYO K K A L… 

A L E G S Z Ű K E B B C S A L Á D… 
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K E R E K A S Z TA L - B E S Z É LG E T É S  
V O LT A P O S TA R T - O N  

A N Ő K KÖ Z É L E T I  S Z E R E P É R Ő L

„Lászlóból vagy nőből 
van több 

 a parlamentben?”
 

A női egyenjogúság, 
illetve annak hiánya, 
valamint az arra való 
törekvés és a nők hely-
zete a magyar közélet-
ben – nagyjából ez volt 
a témája annak a kerek-
asztal beszélgetésnek, 
ami tegnap este zajlott 
a PostART szalonjában.

 „Lászlóból vagy nőből 
van több a parlament-

ben?” – ez volt a címe annak 
a kerekasztal-beszélgetésnek 
a PostART-on március 28-án, 
ahol három, Budaörshöz kötő-
dő meghívott  mondta el gon-
dolatait a témában: Ruzsonyi 
Ágnes egyebek között a 2.0 is-

kola alapítója, coach, Eller Er-
zsébet  a Budaörsi Napló ala-
pító-szerkesztője és  Szilágyi 
Kitty óvodapedagógus, aki az 
oktatással kapcsolatos buda-
örsi tüntetések egyik fő szer-
vezője. Továbbá szakértőként 
meghívták  Zorigt Burtejin   
politológust, kutatót, akinek 
a   szakterülete a nők politi-
kai részvétele. A beszélgetés 
moderátora pedig Tóth Anna 
Franciska  volt, ő a Momen-
tum Európai Parlamenti 
képviselőinek a háttércsapa-

tában dolgozik. Farkas Bene-
dek  budaörsi önkormányzati 
képviselő szervezte ezt az ese-
ményt. 

Tóth Anna Franciska az-
zal nyitott, hogy Budaörsön 
nincs nő a képviselő-testület 
tagjai között. Ezért  megkér-
dezte a pódiumon ülőktől, 
hogy az ő fejükben megfor-
dult-e a  politikai szerepvál-
lalás,  de kiderült, hogy nem. 
Burtenij elmondta, a magyar 
parlamentben csak 12% a 
nők aránya,  pedig ez nem 
azt jelenti, hogy csak ennyi 
kerülhet ki a rátermettekből. 
Miközben Lengyelországban 
30%, Csehországban 26-28%, 
Szlovákiában 22%.

A külföldi példákat tekint-
ve tehát akár javulás is várha-
tó, akár minden ágazatban, de 
jelenleg még hátrányos hely-
zetből indulnak a nők Ma-
gyarországon a munkavállalás 
területén is, főként ha olyan a 
szakmájuk, például mérnök, 
ami inkább a férfiaknál elfo-
gadott. 

A  záró körkérdés az volt, 
hogy a beszélgetés résztvevői 
mivel biztatnák a többi nőt 
arra, hogy vállaljon nagyobb 
szerepet a közéletben, és az 
egyöntetű válasz az volt, hogy 
mindenféleképpen merjenek 
cselekedni,  ha kell, fogjanak 
össze másokkal, amikor úgy 
érzik, cselekedni kell, és sem-
mi esetre se hagyják, hogy 
mások elbizonytalanítsák 
őket, mert akkor nem lesz vál-
tozás jó irányba.

b. é.

A teljes cikk: 

https://budaorsinaplo.hu/

laszlobol-vagy-nobol-van-tobb-

K E R TÁ P O L Á S I  TA N ÁC S O K I T T

Kertgondozás ott

Április 1-én, szombaton 
a kertápolási rendezvé-
nyek voltak a közép-
pontban. Társadalmi 
munka keretében tava-
szi kerti munkákat 
végeztek önkéntesek a 
Csiki Pihenőkertben, 
míg a Kertbarátok az 
Auchan áruház kertésze-
ti részlegén nyújtottak 
tanácsadói szolgáltatást 
az ott vásárlók számára.

 Idén április 1-én volt a 
családi önkéntes nap a 

Csiki Pihenőkertben. Sok-sok 
éve minden kikeletkor buda-
örsi családok jelentkezését 
várják az ifjúsági táborhely 
működtetői, hogy önkéntes 
munkájukkal segítsenek elvé-
gezni a tavaszi kerti teendő-
ket.

Sajnos nem sok család 
szokott ezen részt venni, csak 
akik ismerik a helyszínt és 
még értik a társadalmi munka 
lényegét. Pedig elkélne még 
a segítség, sok a ház körüli 
munka is: például az Európa 
Kert fa tábláinak felújítása, 
kerítésfestés. A szervezők a 
közeljövőben meg fognak hir-
detni egy újabb nyílt napot is 
emiatt.

A Horizont Lions Klub 
budaörsi tagszervezete is a 
Csiki Pihenőkertbe szervezte 

a közösségi napját, hogy tá-
mogassák az eseményt.

Mindeközben az Auchan-
ban a Kertészek és Kertbará-
tok Dr. Luntz Ottokár Baráti 
Köre növényápolási és kert-
gondozási tanácsokat adott 
az érdeklődőknek. Az Auchan 
támogatta a Nyitnikék ren-
dezvényt, eme együttműködés 
része, hogy ezúttal a Kertbará-
tok segítettek az áruház CSR 
programjába illeszkedő tár-
sadalom segítő tevékenység-
ben. Hevesi Péter, az Auchan 
vásárlói kapcsolatokért felelős 
vezetője elmondta, hogy fon-
tosnak tartja ezt a programot 
a vásárlók érdekében.

Reiderné Saly Klára nö-
vényorvos szolgált szakta-
nácsadással. Ő egyébként 
minden kedden a Budaörsi 
Kiskert Áruházban (Budaör-
si út 1092/5 hrsz, a virágpiac 
mellett) 09:00-tól 13:00-ig 
várja mindazokat, akik kí-
váncsiak, mi baja van a nö-
vényüknek. Mikroszkóp alatt 
megvizsgálja a bevitt fertőzött 
növénydarabot, így megál-
lapítja, mi okozza a növény 
betegségét vagy hogy milyen 
állat károsítja, hogy célirányo-
san lehessen védekezni azok 
ellen.

borhegyi évA

teljes cikk: 

https://budaorsinaplo.hu/

kertapolasi-tanacsok-itt-

kertgondozas-ott/
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 N O V E L L A
Úgy állt Ottler Teréz a kiskamasz fiú fölött, mintha egy toronyház akarna rádőlni egy csenevész kis fácskára. 

Vörös, selyem hatású ingén mellmagasságban, a gombok között elnyújtott mandula alakú rések jelezték, hogy 
Teréz már nem olyan vékony, mint anno a harmincas éveiben. Fehér köpenyét már be sem gombolta.

Az utolsó csokinyúl
– Mutasd a blokkot! – vette ki a gyerek 

kezéből a papírdarabot.
Melyikük lehetne Teréz? Szabadság út – 

József Attila sarok ABC, 1970-es évek, Bart-
ha József képe

Bár 1979-ben a bolti blokkokon még 
csak számok voltak, Teréz könnyedén tudta 

olvasni a fecnit, mivel nagyon is jól ismerte az összes termék árát.
– Tej, tejföl, párizsi, fél kilós kenyér… – még nézte egy darabig 

a papírt – …, fordítsd ki a zsebeid!
Egy Sportszelet zöld papírja és ezüst alufóliája csillant meg a 

fiú markában.
– Te a Kováts Misi fia vagy, ugye? Apád osztálytársam volt – 

mondta Teréz, és hogy nyomatékot adjon a régi ismeretségnek, leke-
vert egy nevelő szándékú pofont a fiúnak, csak úgy csengett tőle a füle!

– A következőnél behívom apádat, de azt nem teszed zsebre, 
amit tőle kapsz.

A fiú könnyeit nyelve elpakolta textilszatyrába a bevásárlóko-
sár tartalmát, és megszégyenülve somfordált ki a boltból.

Teréz visszaült a kasszájába, háttal a kolléganőjének.
– Legközelebb jobban figyelj! – szólt hátra fiatal, álmodozó kol-

léganőjének. Közben már pakolta át az addig várakozó vásárló kosa-
rának tartalmát egy üresbe, és böködte is be az árakat a pénztárgépbe

– Ej, Terike, nem kellett volna akkorát bemosni annak a gye-
reknek, csak egy csoki volt! – mormogta vastag, megsárgult bajsza 
alatt a vásárlója.

– Vagy most tanulja meg, Sanyi bácsi, vagy suhanc lesz belőle, 
de akkor már késő, nem lesz aki megnevelje!

– Öt a kifli – folytatta az öreg.
– Majd én azt megszámolom! – nézett is bele a papírzsákba Teréz
A Szabadság út – József Attila saroknál lévő kis  ABC-ben 

húsvét előtti utolsó nyitvatartási nap volt. Egy újabb gyerek, egy 
kislány tűnt fel a kasszánál, Bakos Panni. Az ő apját is ismerte a 
kasszásnő, de attól nem tartott, hogy ez a lány lopott volna. A tíz-
éves Panni vásárolt be mindig, mióta az anyja három évvel ezelőtt 
meghalt, apja pedig csak késő este járt haza az építkezésekről. A 
segédmunkából épphogy el tudta tartani magukat.

Gyelmis Lukács János (1899-1979): Kislány című festménye
Panni, a környék összes gyerekével ellentétben, nem félt Te-

réztől, mindig a jó jegyeiről csacsogott neki, meg elmesélte, hogy 
pár könnyebb receptet már ő maga meg tud főzni az apjának, hogy 
mire az hazaér, meleg étellel tudja fogadni. És volt egy visszatérő 
témája is. Minden egyes alkalommal elmondta, az apja megenged-
te neki, hogy a visszajáróból csokit vegyen, de a kislány soha nem 
költött többet a szükségesnél.

Egy gyűrött, barna százassal fizetett, a visszajáró aprót óvato-
san csúsztatta kötött mellénye zsebébe.

– Megy a többihez a perselybe – lapogatta meg a zsebét moso-
lyogva, csörögtek az aprók.

– Mire gyűjtesz? – kérdezte a nő.
– Ez titok, ne tessék elmondani apának, de ha összejön még 

sok, akkor megmondom neki, hogy nyáron vegyen ki szabadsá-

got, és menjünk le vonattal a Balatonra. Bérlünk egy nyaralót, és 
egész nap együtt leszünk. Csak estére megyünk be a házba, addig 
a vízben maradunk, amíg világos lesz.

Teréz nem mosolygott, nem szokott, de aranyozott, vékony 
fémkeretes szemüvege mögött felhúzta a szemöldökét.

A kislány alig bírta átemelni a kosarát a kassza agyon kopott 
faléceiről az elpakoló pultra. Készült, tudta, hogy nehéz lesz a hol-
mija, így elhozta iskolatáskáját is kiürítve, a legtöbb dolgot abba 
pakolta, a kézi szatyraiba már csak pár könnyű dolog maradt.

Teréz végig a kislány hátát figyelte, miközben a következő vá-
sárlót kiszolgálta.

Két órával később, zárás előtt alig negyed órával, már szin-
te üresen kongott az üzlet, csak Teréz állt a kasszájában. A bolt 
többi dolgozója lassan elkezdett összepakolni, hogy mihamarabb 
hazamehessenek. Zörögtek az üres üveges rekeszek, nagy robajjal 
eresztették le az egyik kirakati redőnyt. Megnyikordult a bejárati 
ajtó, az aznapi utolsó vásárló viharzott be rajta. Kék, koszos mun-
kásruhában volt, egyenesen az édességpult felé vette az irány. Ide-
gesen kutatta végig a polcokat, nem találta amit keresett. Teréz a 
helyéről nézte végig a jelenetet, és amikor látta, hogy a férfi egyre 
tanácstalanabb, megszólította.

– Mit keres, Laci?
– Csokinyulat – hangzott a kétségbeesett válasz.
– Az már délután elfogyott.
– Rohantam, hogy ideérjek zárás előtt, elkéredzkedtem – a fér-

fi szomorúan eresztette le a vállát, és leemelt egy tábla Boci csokit 
a többi közül. Az is jobb a semminél, ha már nyúl nincs.

Lerakta az árát a kasszánál és már lépett is volna ki a boltból, 
mikor Teréz utánaszólt.

– Várjon, ne menjen sehova! – Kinyitotta a kasszáspult ala-
csony kis ajtaját, és elindult a raktár felé.

Szemüvege most vékony aranyláncon himbálózott a nyaká-
ban, köpenye lobogott mögötte, magas sarka hangosan kopogott a 
bordó-fehér pepita műkövön, ahogy egy mozdonyt meghazudtoló 
lendülettel sietett végig az üzleten.

Ahogy belépett a raktárba, az egyik salgópolcon ott árválko-
dott egy több, mint húsz centi magas, drága fajta csokinyúl, bal 
oldalán V alakban felszakadva és felgyűrődve az alufólia csoma-
golás. Teréz körömmel óvatosan visszaigazgatta a gyűrött alufóliát, 
rásimogatta finoman a csokoládéra, így már alig látszott a sérülés. 
Egy árazógépből letépett egy darabka papírt, és azzal ragasztotta 
meg a csomagolást.

Visszasietett a kasszához, ahol a férfi szomorúan ácsorgott. Te-
réz a kezébe nyomta a hatalmas csokoládényulat.

– Nem maradt nálam több pénz, visszaveszi a Bocit?
– Nem kell – válaszolta Teréz. – Ez 

ajándék Panninak.
A férfi mosolyogva lépett ki a boltból, 

Teréz pedig leírta a nyúl árát kálóba, hi-
szen a sérült csomagolás miatt már úgy-
sem lehetett eladni.

ÍrtA:  ványAi pál

H A A FAG YI É L M É NY A Z I G É NY, 

A K KO R
 

Veldi Cukrászat!
Önök tudják, hol vannak Budaörsön fagyizók?  
És azt is, hol, mire számíthatunk?  
A Veldi cukrászdában a Budapesti út 128.  
szám alatt igazi különlegességekre. 

A Veldi 2015-től létezik, de a története 2009-re nyúlik vissza, Csap 
Szabolcs tulajdonos ugyanis akkor nyitotta meg a Károly király úton az 
Andrettit, majd a cukrászda helyet és nevet váltott. A budaörsiek elsősorban 
a korábbi Budaörs Rádióból emlékezhetnek rá, illetve az országos kereske-
delmi tévékből is ismerős lehet, hiszen mini tortáival és díjnyertes fagylaltja-
ival a TV2/fem3cafe reggeli magazinműsoraiban gyakori vendég.

„A fagyi örök szerelem” – mondta most, az idei szezonra készülve lapunk-
nak. „Egy jó alapból sok mindent ki lehet hozni, igyekszem is újabb és újabb 
fagyikat kitalálni, amilyenek máshol nincsenek.” A minőségi alapanyagok, 
mint a termelői tej és az idényjellegű gyümölcsök stb. használata eviden-
cia (persze sajnos nem mindenhol!), ezeket gyakran helyben, Budaörsön, a 
termelői piacon szerzi be. A különlegességekhez azonban kreativitás is kell, 
Szabolcs esetében a fagylaltok sokszor sütemények jéghideg változatai. 
„Süti ihlette fagyi máshol is van, de nálunk gyakori, hogy a vendég nemcsak 
a fagyit, de az ötletet adó sütit sem ismeri, mert ki-
fejezetten gyűjtöm a régi, tradícionális recepteket” 
- meséli a cukrász, aki fagyijai állagát tekintve is 
előnyben van, hiszen cukrászgépek, köztük fagy-
laltkészítők forgalmazója is egyben, ismeri a leg-
modernebb technikát: „a fagyikhoz tudom szabni 
a gép fagyasztási ciklusát, illetve a keverési fordulat-
számát a krémes állag eléréséért”.

Melyek a legnépszerűbb fagyik a Veldiben? 
A tejbegríz fagyi köztük van, de nagyon finom a 
narancs fagyi is, görög joghurttal, mézzel, illet-
ve előfordulnak néha furcsa, de meglepően jó 
ízkombinációk is, amilyen például a kecskesajtos 
birsalmasajt fagyi volt.

A Veldi kínálatában összesen 70-80 féle fagyi szerepel, de a pultban egy-
szerre 16 féle kapható, mert annyi fér el. A négy-öt klasszikus íz mindig ott 
van, de minden nap kerül melléjük valami új az előző napihoz képest.

Csap Szabolcs fagylaltjait a szakma is díjazta már, például a Magyar Cuk-
rász Iparosok Országos Ipartestülete, amikor Az év fagyija versenyen ezüst-
érmet kapott túrófagyijára. De a közönségdíjas barackos túrós pite fagyijára 
is büszke, hiszen legfontosabb számára, hogy a fogyasztó tetszését elnyerje 
– ugyan, mi lehetne ennél fontosabb?

25.  A L K A LO M MA L R E N D E Z Z Ü K M E G 
B U DAÖ R S L E G N AG YO B B I N G YE N E S  

K U LT U R Á L I S  S E R E G S Z E M L É J É T

Budaörs 
Fesztivál

1 város, 5 nap, 8 helyszín, 33 program, 180 közreműködő – 
a Budaörs Fesztivál minden korosztályt és stílust kielégítő mű-
sor kínálattal várja vendégeit – nem kötelezi el magát egyetlen 
zenei műfaj mellett sem. A választék és a kínálat rendkívül szé-
les és sokszínű: a jazztől az elektronikus zenén és indie folkon 
át a komoly zenéig, a tánctól a képzőművészeti kiállításokon át 
a gyerek programokig minden megtalálható.

bővebben:  https://www.facebook.com/BudaorsFesztival

A Budaörsi 
TEHETSÉG

A Föld Napján 2023. április 22-én a 
 Budaörsi NŐ közösség 9 órakor faültetéssel  
egybekötött közösségi programot hirdet  
a Budaörsi Tanodában (Farkasréti út 2/C).

 A faültetés a szeptem-
berben megrendezésre 

kerülő tehetségkutató első 
hivatalos rendezvénye, amin 
szeretnék felhívni a figyelmet 
arra, hogy már lehet jelent-
kezni a nagy megmérettetés-
re. A finom reggeli mellett, 
zenés, táncos műsorra, kéz-
műves foglalkozás l készül-
nek a szervezők. „A Budaörsi 
TEHETSÉG versenyre már 

várjuk a jelentkezőket! Idén 
ének és zene kategóriában 
mérhetik össze a tudásukat 
a versenyzők. Jelentkezni 
abudaorsitehetseg@gmail.
com e-mail címen lehet. A 
jelentkezőknek egy előválo-
gatón kell részt venniük, és 10 
versenyző juthat be a tehet-
ségkutató gálára, ahol értékes 
nyereményekkel jutalmazzuk 
majd a legjobbakat.”
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K I E M E LT V I D É K I  S P O R T E G YE S Ü L E T L E T T A B U DAÖ R S I  S P O R T C LU B 

Interjú Somlyó Gergely
 „Nálunk a képzés mel-
lett már az utánpótlás 
korosztályúaknál is fon-
tosak a versenysport 
eredmények”

Február elején jelent meg a 
Magyar Közlönyben, hogy a 
Budaörsi Sport Club mint-
egy 850 egyesület közül be-
került az első 25-be az állam 
által támogatásban részesülő, 
kiemelt vidéki sportszerve-
zetek közé. Ennek apropóján 
beszélgettünk a klub elnöké-
vel,  Somlyó Gergellyel, hogy 
milyen előnyei vannak en-
nek a státusznak, valamint az 
egyesület szakosztályainak 
jelenlegi helyzetéről és a ter-
veikről.

 Mit jelent az, hogy a Bu-
daörsi Sport Club bekerült a 
kiemelt vidéki sportegyesüle-
tek közé?
Röviden:  az ország mintegy 
850 vidéki egyesülete közül 
a legjobb 25 közé választot-
ták a Budaörsi Sport Clubot, 
ami azt jelenti, hogy az elmúlt 
évek eredményei alapján, ille-
tőleg megfelelve néhány alap 
kritériumnak, állami támoga-
tásban részesülünk. 

 Melyek ezek a kritériumok?
Az alapkritériumok közé tar-
tozik, hogy minimum öt szak-
osztállyal kell rendelkeznie 
ezeknek az egyesületeknek, 
minimum 350 sportolóval. 
Nálunk ez megvan, mert  hét 
szakosztály van és 430 ta-
gunk. Emellett számítottak  a 
hazai és nemzetközi eredmé-
nyek, olimpiához kapcsolható 
versenysport eredmények, és 
válogatott sportolók foglal-
koztatása, az ő eredményeik, 
illetve csapatban is a kiemelt 
nemzetközi eredmények.

 Mivel jár, hogy ezt a stá-
tuszt sikerült megszerezni?

2023 évre 35 millió forintot 
kapunk az államtól emiatt.

 Így idén mekkora a költ-
ségvetésetek ezzel együtt?
Emellett a budaörsi önkor-
mányzattól 90 millió forint 
támogatást kapunk,  a város 
több évtizede az egyesület 
működésének alapvető és leg-
fontosabb feltételeit biztosítja 
számunkra, ami nélkül nem 
érhettük volna el az eredmé-
nyeinket.

 És mi alapján döntitek el, 
hogy ezt a pénzt hogyan oszt-
játok szét az egyes szakosz-
tályok között? Mert nyilván 
nem egyszerűen hétfelé oszt-
játok, hiszen nem egyenlőek 
a szükségleteik, illetve nem 
egyformán járulnak hozzá a 
klub sikereihez sem. Hanem 
akkor hogy?
Mindenféleképpen elsődle-
ges cél, hogy olyan dolgokra 
fordítsuk ezt a pénzt, amivel 
benn tudunk maradni ebben 
a programban. Például van 
négy olyan sportolónk jelen 
pillanatban, akiknek van re-
ális esélye kijutni a Párizsi 
olimpiára:  Udvardy Pan-
na  teniszező, a húszéves Sze-
gedi Dániel dzsúdós, ő jelen-
leg a saját korcsoportjában a 
legjobb az országban, továb-
bá két asztaliteniszező,  Póta 
Georgina és Madarász Dóra, 
akik reményeink szerint a csa-
patkvótához is hozzásegíthe-
tik a magyar válogatottat.

 És a többiek mit szólnak 
ehhez? Nem lobbiznak, hogy 
ők is szeretnének plusz pénzt 
kapni?
De, lobbiznak, azonban most 
abban a szerencsés helyzetben 
vagyunk, hogy  az idei költ-
ségvetésünk az utóbbi tíz év 
legjobb költségvetése, vagyis 
mind a hét szakosztály jobb 
helyzetből fogja várni a 2023-
as évet, mint a tavalyit. Nyil-

ván az az alapvető célunk is, 
mint egyesület, hogy mind-
egyik szakosztályunk jobb 
körülmények között dolgoz-
zon, ezért minden szakosztály 
részesül ennek a sikernek a 
hasznából.

 Röviden tekintsük át a 
hét szakosztályt! Olimpiai 
szempontból tehát az asztali-
tenisz a legfontosabb.

 A női asztalitenisz csapat 
jelenleg  Európa Kupa dön-
tőre készül,  ami bármelyik 
sportágat tekintve nagy jelen-
tőséggel bír, ráadásul csupa 
magyar versenyzővel.

 A másik kvótaesélyes 
sportoló a  dzsúdó  szakosz-
tály versenyzője.
A dzsúdó szakosztálynak 
folyamatosan vannak olyan 
utánpótlás korú sportolói, 
akik hazai és nemzetközi 
eredményeket érnek el

 A tenisz szakosztálynál is 
– az Udvardy lányokat leszá-
mítva – inkább az utánpótlás 
az, ami a fontosabb, igaz?
Igen, vannak kiemelkedő tehet-
ségek. Teniszben is azt emel-
ném ki, amit   szinte minden 
szakosztálynál, hogy  20-25-30 
éve a klubhoz kötődő szakem-
berek dolgoznak itt, Komáro-
mi Gábor például.

 Amíg az asztalitenisz 
szakosztályban inkább fel-
nőttek vannak, a  karaté-
ban több a gyerek?
Asztaliteniszben is rengeteg 
gyerek van! De a karate való-
ban egy nagyon nagy létszám-
mal működő szakosztályunk, 
ahol elsősorban utánpótlás 
van, igen. Az ő lehetőségük, 
hogy részesüljenek a plusz 
előnyökből, sajnos behatárolt, 
mivel a  karate jelenleg nem 
olimpiai sportág. 

 Az  úszó  és az atlétika 

szakosztály csatlakozott a 
BSC-hez legkésőbb.
Az úszó szakosztály is főleg 
gyerekekből áll. Több orszá-
gos csúcstartó, magyar bajnok 
van.

 Atlétika  tekintetében vi-
szont inkább a Budaörsi Di-
áksport Egyesület (BDSE) 
atlétika szakosztálya az 
utánpótlás, míg a BSC a fel-
nőtt versenyzők egyesülete?
Igen, az alapvetés az a városon 
belül, hogy a BDSE alapvető-
en a diáksporttal és az onnan 
kifejlődő sportolókkal foglal-
kozik, a BSC pedig felvállal-
tan a város versenysport egye-
sülete. Legyen az utánpótlás 
vagy felnőtt versenysport. De 
az atlétika szakosztályunk-
nál is nagyon sok gyerek van, 
ami azért fontos egyébként az 
egész klub számára, mert  az 
atlétika olyan alapsportág, 
ahol a legjobban fel lehet 
mérni azt, hogy ki milyen 
sportokra lesz alkalmas iga-
zán.

 Az atlétikának milyen 
eredményei vannak?
Jelen pillanatban dobó szá-
mokban van olyan sporto-
lónk, aki remélhetőleg ki tud 
jutni az utánpótlás Európa 
Bajnokságra. 

 Az  autó-motor  szakosz-
tályról viszont semmit sem 
lehet tudni.
Ennél a szakosztálynál  az 
egyesület csak egy apró, ad-
minisztratív segítséget nyújt, 
illetőleg nagyon halvány 
anyagi támogatást. Be tudjuk 
vonni a rendezvényeinkbe, de 
az ő működésük alapvetően 
piaci alapon működik.

 Az egyik sportoló isme-
rősöm kérdezte, hogy annak 
ellenére, hogy te az asztalite-
nisz szakosztály vezetője vol-
tál, mint klubelnök, hogyan 

tudod a BSC egészének az 
érdekeit képviselni?
Ez nem egy könnyű feladat, 
éppen ezért is vagyok nagyon 
büszke arra, hogy a Budaör-
si Sport Club kiemelt vidéki 
sportegyesület státuszba ke-
rült, mert azt gondolom, hogy 
ez a bizonyíték arra, hogy 
sikerült képviselni az egész 
egyesületet.

 Azt szintén gyakran kér-
dezik meg tőlem, hogy miért 
nem lehet bekerülni a BSC-be 
egy olyan egyesületnek vagy 
klubnak, akik szintén sokat 
tettek már le az asztalra? Mi-
ért van stop, miért nem lehet 
bővíteni az egyesületet?
Nincsen stop, de azt tudni kell 
ehhez, hogy mielőtt az úszó és 
az atlétika szakosztály csatla-
kozott a klubhoz, ugyanany-
nyi volt az önkormányzattól 
kapott támogatásunk, mint 
utána, pedig mind a kettő 
színesíti a sportegyesületet 
és kiváló eredményeket ér el. 
Esetleg abban tudnánk még 
gondolkodni, hogy  ha valaki 
szeretne BSC tag lenni, ak-
kor a saját finanszírozásához 
szükséges támogatókat hoz-
za magával.

 Jövőre lesz százéves a 
BSC, azonban a focival ala-
kult meg száz éve, ami né-
hány éve különvált.

Igen, a labdarúgás volt az első 
szakosztály, de mint Budaörsi 
Sport Club alakult meg. 

 Velük közösen ünnepli-
tek ezt meg?
Mindenképp. Nagyon jó az 
együttműködésünk a labda-
rúgó klubbal és velük együtt 
szeretnénk megünnepelni a 
100. születésnapot. Szeret-

nénk olyan rendezvényeket 
tartani, melyeken méltó mó-
don tudjuk megünnepelni ezt 
a százéves születésnapot.

 Milyen céljai vannak 
még erre az évre a BSC-nek?
Nagyon sok célunk van, az 
egyik az a centenárium évére 
való készülődés, a másik, ami 
a legfőbb célunk, hogy eb-
ben a kiemelt vidéki státusz-
programban benn tudjunk 
maradni. A fő célunk mindig 
– benne is van az alapszabá-
lyunkban -, Budaörs Város 
Önkormányzatának a képvi-
selete a versenysport terüle-
tén és büszkék vagyunk arra, 
hogy a budaörsi önkormány-
zat hosszú évek óta támogat 
minket.

ee-bé
A teljes interjú A budAörsi nApló hon-

lApján: 
https://budaorsinaplo.hu/

kiemelt-videki-sportegyesulet-

lett-a-budaorsi-sport-club-

interju-somlyo-gergellyel/
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